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MĚSÍČNÍK VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA  

KOMENTÁŘ 

EKONOMIKA 
Banky budou muset držet větší objem kapitálu, 
aby odolaly finančním šokům 

Basilejský výbor pro dohled nad finančními trhy se o víkendu dohodl na parametrech nové regulace 
bank (Basel III). Podle těchto pravidel se minimální požadavek na kapitál Tier 1 zvedne ze 4 % na 6 %. 
Dále byl stanoven „kapitálový polštář“ ve výši 2,5 %, který když banka nebude splňovat, tak sice nebu-
de nucena navyšovat kapitál, ale bude podléhat restrikcím v oblasti vyplácení dividend, zpětného odku-
pu akcií či bonusů manažerů. Národní regulátoři budou mít ještě možnost požadovat další kapitál 
v rozmezí 0–2,5 % v závislosti na podmínkách na trhu. Nová pravidla by měla být plně implementována 
do roku 2018. „Tím se výrazně zvyšují požadavky na bankovní sektor a lze očekávat, že mnoho bank 
bude nuceno v příštích letech navýšit svůj kapitál. Z pohledu bank obchodovaných na pražské burze 
bude dopad změn na Komerční banku minimální. V případě Erste Bank pak bude záležet na ekonomic-
kém vývoji v regionu. V případě pokračujícího oživení by banka byla schopna doplnit kapitál z dosaho-
vaných zisků, na druhou stranu, pokud by došlo k dalšímu zpomalení ekonomického růstu, je možné, že 
Erste bude nucena k navýšení kapitálu přistoupit,“ uvedl Milan Vaníček, hlavní analytik Atlantik FT.  

ČR souhlasila s reformou finančního dohledu EU 
ČR nakonec na zasedání ministrů financí v Bruselu souhlasilo s reformou 
finančního dohledu v EU, ke které mělo v minulosti řadu výhrad. Reforma 
unijního dohledu spočívá ve vytvoření tří panevropských regulačních orgánů 
– jeden má dohlížet na bankovní sektor, druhý na pojišťovnictví a třetí na 
finanční trhy. ČR i Británii od začátku jednání vadilo, že nové dohledové 
orgány by mohly zasahovat do chodu jednotlivých finančních institucí a je-

jich slovo by bylo větší než slovo národních regulátorů. Konečná dohoda počítá s tím, že národní regulá-

Čeští spotřebitelé  
podporují domácí ekonomiku  
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Podle zpřesněných údajů vzrostla česká eko-
nomika ve 2. čtvrtletí oproti prvnímu čtvrtletí o 
0,9 % a oproti stejnému období minulého roku 
o 2,4 %. Předběžný výsledek přitom ukazoval 
0,8 % resp. 2,2 %. Revize předchozího 
odhadu HDP je pouze mírná, ale jde 
správným směrem. Vzhledem k mno-
hem lepšímu výsledku Německa se 
část trhu domnívala, že zde je pravdě-
podobnost revize směrem vzhůru.  

Pozitivní na výsledku je fakt, že se 
potvrdily spekulace o mezičtvrtletním 
nárůstu spotřeby domácností (+0,6 %), 
což ukazuje, že s důvěrou spotřebitelů 
to není až tak špatné. Současně se 
potvrdil i slušný výkon tvorby fixních investic o 
1,3 %. Údaje o spotřebě domácností si zřejmě 
všimne i ČNB a v souvislosti s dalším pokle-
sem míry nezaměstnanosti mu jistě bude věno-
vat pozornost. Přesto se domníváme, že na 
úvahy o zvyšování úrokových sazeb je zatím 
stále příliš brzy a letos se zvýšením nepočítáme.  

Poslední údaje z eurozóny naznačují známky 
zpomalení, které se pravděpodobně promítne v 
dalších čtvrtletích. Minulý týden zveřejněný 
údaj o poklesu průmyslových objednávek v 

Německu je jedním z takových signálů, 
který signalizuje možné přibrzdění 
českého exportu v blízké budoucnosti  
Údaj o HDP je sám o sobě pozitivní, 
ale není významně vzdálen tržním 
očekáváním. Proto nečekáme reakci 
trhu na tento spíše už historický údaj.  
Souhrnně lze říci, že se česká ekonomi-
ka v první polovině roku vyvíjela o 
něco lépe, než jsme odhadovali a celo-
roční růst tak bude zřejmě o několik 

desetin procentních bodů vyšší, než kolik činil 
náš původní odhad (1,0 %). Naopak poslední 
známé návrhy na vládní úsporná opatření, která 
stlačí dolů výdaje domácností, ukazují, že eko-
nomika bude v příštím roce místo akcelerace 
spíše trochu zpomalovat. 

M i c h a l  B r o ž k a ,  R a i f f e i s e n b a n k   

V zářijovém vydání časopisu  
Bankovnictví si přečtete… 

• Rozhovor s Pavlem Řehákem,  
který stojí v čele České pojišťovny 
• O budoucnosti a potenciálu 
platebních karet 
• Rostoucí role CSR   
• Strategie po krizi  
• O lead generation marketingu 
• Řízení retailových pohledávek 
• Outsourcing jako strategie 

• Je role auditora efektivní?  
Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 

získáte na tel. čísle 800 110 022  
nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz . 

Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  
Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny 

 

J&T Banka Switzerland 
obměňuje vedení 
J&T Banka Switzerland, člen finanční skupiny 
J&T, oznamuje změny ve svém vedení, jejichž 
cílem je posilnění vzájemné kooperace jednotli-
vých bank působících v rámci skupiny. Novými 
členy Board of Directors byli jmenováni členové 
představenstva české J&T Banky Patrik Tkáč a 
Štěpán Ašer, kteří nahradili dva dosavadní členy, 
Andreje Zaťka a Tomáše Martince. Na pozici 
předsedkyně Board of Directors zůstává Dr. Ca-
trina Luchsinger Gähwiler, místopředsedou je i 
nadále Markus Tödtli.  
Matula novým předsedou  
představenstva ČLFA 

Česká leasingová a finanční asocia-
ce oficiálně oznámila zvolení Jiřího 
Matuly předsedou představenstva 
ČLFA. Do funkce místopředsedky-
ně představenstva ČLFA byla zvo-
lena Blažena Valkošáková.  

Koiš v managementu 
DIRECT Pojišťovny 

Pozici Head of CRM zastává od 
června v DIRECT Pojišťovně Da-
niel Koiš, který úspěšně imple-
mentoval v GE Money na Sloven-
sku. Před příchodem do DIRECT 
Pojišťovny zastával Daniel Koiš 

funkci CRM Marketing Managera v GE Money 

LIDÉ 
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tor bude schopný zvrátit rozhodnutí unijního regulátora v p řípadě, že unijní verdikt bude mít důsledky 
pro národní rozpočet. Stát však bude muset své "odvolání" řádně vysvětlit, argumentování malichernými 
důvody má zabránit speciální klauzule.  

ČR v Bruselu opět odmítla zavedení bankovní daně 
ČR trvá na svém odmítavém postoji k případnému zavedení bankovní daně v EU. Zavedení poplatku, 

z něhož by státy mohly v budoucnosti platit záchranu problematických bank, prosazuje Evropská komi-
se. Bývalá vláda premiéra Jana Fischera však vyjednala výjimku, podle níž Češi zavést daň nechtějí. 

Platební bilance vykázala schodek 29,5 mld. Kč 
Běžný účet platební bilance, která je souhrnem veškerých ekonomických transakcí domácí ekonomiky 

se zahraničím, skončil ve 2. čtvrtletí ve schodku 29,5 mld. Kč. Před rokem vykázal deficit 30,7 mld. Kč.  

Nezaměstnanost v srpnu klesla na 8,6 % 
Nezaměstnanost v ČR v srpnu proti předchozímu měsíci klesla o desetinu procentního bodu na 8,6 %. 

Pracovní úřady tak ke konci osmého měsíce registrovaly 501 494 uchazečů o zaměstnání, což je o 3790 
méně než v červenci. V meziročním srovnání vzrostl počet nezaměstnaných o 7743.  

Inflace v srpnu 1,9 %, stejně jako v červenci 
Meziroční růst spotřebitelských cen v ČR v srpnu dosáhl stejně jako v červenci 1,9 %. Hladina spotře-

bitelských cen letos poprvé meziměsíčně klesla; v srpnu se proti červenci snížila o 0,3 %. Vývoj ovlivnil 
zejména pokles cen potravin, nealkoholických nápojů a dopravy. Informoval o tom ČSÚ. 

Kalousek guvernérem za ČR v SB, EBRD a EIB 
Vláda jmenovala ministra financí Miroslava Kalouska guvernérem za ČR ve Světové bance, Evropské 

bance pro obnovu a rozvoj a Evropské investiční bance. Guvernérem za ČR v MMF se stal guvernér 
ČNB Miroslav Singer. Změna souvisí se změnou na postu ministra financí i guvernéra ČNB. 

České firmy posílily v zastoupení v regionu 
Celkem 73 českých firem se umístilo mezi 500 společností s nejvyššími tržbami v regionu st řední a 

jihovýchodní Evropy. Nejlepším tuzemským zástupcem se stal třetí ČEZ, který předstihl loňského čes-
kého lídra Škodu Auto. Podle ukazatele tržní kapitalizace se ČEZ umístil dokonce na první příčce před 
polskými bankami PKO a Pekao. Vyplývá to z výsledků žebříčku CE TOP 500 společnosti Deloitte.  

Nový byznys? Výkup nemovitostí od lidí v tísni 
Tuzemské realitní kanceláře začínají skvěle vydělávat na výkupech nemovi-
tostí od lidí, kteří mají problém se splácením hypoték a dalších úvěrů. Na trhu 
s byty a domy těchto obchodů výrazně přibývá. Počet nedobrovolných dražeb 
se podle oficiálních čísel od ledna do konce srpna meziročně více než zdvoj-
násobil na 450. S nemovitostmi se za stejné období celkově dražilo v 1584 
případech, za prvních osm měsíců roku 2009 to bylo v 1242 případech.  

Vláda chce zdanit příspěvek na životní pojištění 
 Ministr financí Miroslav Kalousek chystá až pro 400 000 lidí novou daň. Ta dopadne na příspěvek, 

který firmy dávají svým zaměstnancům na životní pojištění. Budou ji platit lidé, kteří peníze z pojištění 
vyberou předčasně, tedy před dosažením 60 let. Při výběru peněz tak odvedou státu 15 %. Uvedly to  
Hospodářské noviny. Jen loni firmy vyplatily lidem na p říspěvku na životní pojištění 2,9 mld. Kč. 

Janáček: Zvyšovat sazby není v této chvíli nutné 
České úrokové sazby jsou v této chvíli nastaveny přiměřeně a měnovou politiku není nutné přitvrzo-

vat, řekl člen bankovní rady ČNB Kamil Janáček. Zmírnil tak své vyjádření z minulého měsíce, kdy 
naznačil, že úroky už bude zapotřebí začít zvyšovat.  

Za srpen vyhlášeno 561 osobních bankrotů 
V srpnu letošního roku bylo vyhlášeno, stejn ě jako v červenci, 111 firemních bankrotů. V meziročním 

srovnání se srpnem 2009 jde o pokles o 9 bankrotů. Od ledna do srpna bylo vyhlášeno 1086 firemních 
bankrotů, což je jen o 10 % více než za stejné období v loňském roce, kdy bylo vyhlášeno 984 bankrotů. 
V srpnu bylo dále vyhlášeno 561 osobních bankrotů, což je nejvíce od počátku platnosti příslušného 
zákona. Je to zároveň o 29 více než v červenci a více než dvojnásobek počtu osobních bankrotů za srpen 
2009. Vyplývá to z nejnovější analýzy, kterou poskytla společnost CCB - Czech Credit Bureau. 

Fitch ohodnotila české dluhopisy v eurech A+ 
ČR vydala emisi státních dluhopisů v eurech v objemu 2 mld. EUR, které jsou splatné v dubnu 2021. 

Agentura Fitch Ratings je ohodnotila stupněm A+. Toto hodnocení odpovídá celkovému ratingu ČR, 
který je také A+ s pozitivním výhledem, uvedla agentura. "Důvěryhodnost českých státních dluhopisů 
podporuje makroekonomická odolnost a politická flexibilita, které se opírají o v ěrohodnou měnovou 
politiku, robustní bankovní systém a mírnou úroveň zadlužení státu," uvedl analytik David Heslam. 

Bank v Praze. Předtím působil dva roky na pozici 
Head of CRM v GE Money na Slovensku.  
Vedoucím partnerem  
Deloitte Josef Kotrba  

Vedoucím partnerem poradenské 
společnosti Deloitte pro ČR a SR se 
stal Josef Kotrba (45). Ve funkci na-
hradil Michala Petrmana, který se 
stal členem užšího vedení společnos-

ti Deloitte ve střední Evropě. Kotrba dosud půso-
bil jako řídicí partner pro trhy v ČR.  
Vavrušková bude řídit 
marketing i HR v Logice 
Spojení marketingového a personálního oddělení 
umožní sjednotit interní a externí komunikaci a 
zefektivnit péči o dva nejdůležitější prvky byzny-
su společnosti Logica – zákazníky a zaměstnance 
v celém regionu. Ředitelkou marketingového a 
personálního oddělení byla jmenována Eva Va-
vrušková, která doposud řídila marketing společ-
nosti Logica pro střední a východní Evropu.  

Společnost PricewaterhouseCoopers připravuje seminář  
 

"Financování růstu po překonání krize" 
 

Cílem je představit firmám nejen alternativy kapitálových 
zdrojů, ale i jaké finance na co použít a jak následně  

kontrolovat finanční zdraví společnosti a minimalizovat  
riziko případné insolvence.  

Účelem setkání je rovněž výměna názorů a zkušeností 
vlastníků firem, finančních ředitelů, investorů,  

poskytovatelů kapitálu, strategických partnerů a poskytnutí 
příležitosti pro navázání spolupráce a partnerství  

pro financování a další rozvoj firem.  
Seminář se koná v úterý 14. září 2010  

od 14:00 hodin v hotelu Holiday Inn v Brně.  
Obsah semináře je určen pro majitele a vrcholový  

management společností působících v ČR. Účast je  
bezplatná. Prezentace a diskuse budou v českém jazyce.  

 

Více informací: http://www.pwc.cz/financovanirustu.  

SEMINÁŘ 

Existuje recept  
na úspěšné ICT v bance?  

 
 

Ve speciální příloze časopisu Bankovnictví 9/2010  
najdete… 
• Je třeba reagovat   
na měnící se dynamiku trhu 
• Univerzální recept neexistuje  
• Nebojte se cloudu 
• Efektivnější systém  pro vyřizová-
ní požadavků na IT v ČMSS   

 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz . 
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Cena zlata na 1260 USD 
Světová cena zlata vystoupila 7. září ke 1260 
USD za troyskou unci a vyhoupla se nejvýše za 
více než dva měsíce. Investoři se v obavách z 
možných přetrvávajících problémů evropských 
bank uchylují k bezpečným aktivům. 
OECD čeká zpomalení 
růstu velkých ekonomik 
OECD čeká výrazné zpomalení růstu největších 
ekonomik. V případě delšího útlumu doporučuje 
pokračovat v uvolněné měnové politice.  
Británie dala  
Goldman Sachs pokutu  
Britský úřad pro finanční služby FSA udělil ame-
rické bance Goldman Sachs pokutu 17,5 mil. 
GBP za to, že jej neuvědomila o vyšetřování, kte-
ré proti ní vedly úřady v USA. Americká Komise 
pro cenné papíry a burzy obvinila banku z pod-
vodu na klientech, případ však skončil dohodou. 
Předlužené státy EMU 
zachraňují Norové a ECB  
Eurozóna prozatím zažehnala obavy, že velké ob-
jemy dluhopisů na finančním trhu od nejproble-
matičtějších zemí by ji mohly opět zatáhnout do 
krize srovnatelné s nedávnou řeckou. Podle dení-
ku Financial Times totiž dluh Řecka, Portugalska 
a Irska začalo skupovat Norsko. List Irish Inde-
pendent zase tvrdí, že na nákupu irských dluho-
pisů se podílela Evropská centrální banka.  
Banky tajily dluhy 
Zátěžové testy evropských bank neřekly o stavu 
evropského bankovního sektoru celou pravdu. 
Některé z bank totiž zatajily podstatnou část 
vládních dluhopisů, které drží. Využily přitom 
mírné podmínky zkoušek, které prováděl Výbor 
evropských orgánů bankovního dohledu CEBs. 
Vyplývá to z analýzy listu Wall Street Journal. Ta 
porovnala data vzešlá z testů s údaji Banky pro 
mezinárodní platby BIS a některými finančními 
výkazy samotných bank. Podle analýzy například 

ZE ZAHRANIČÍ 
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BANKY 
Raiffeisenbank vykázala zisk: 930 mil. Kč 

Čistý zisk Raiffeisenbank v 1. pololetí meziročně klesl o 6,6 % na 930 mil. Kč. 
Důvodem je především přecenění některých zajišťovacích derivátů a loňské roz-
pouštění opravných položek, které pozitivně ovlivnilo zisk v roce 2009. 
„Obchodně se nám letos zatím daří lépe než v minulém roce, rostou nám vklady 
klientů a daří se nám růst i v úvěrování. Dochází k mírnému oživení zájmu firem o 
úvěry, čtvrtinový nárůst jsme zaznamenali rovněž u hypoték,“ komentoval výsled-
ky generální ředitel a předseda představenstva Raiffeisenbank Lubor Žalman. 

Spořitelny chtějí udržet klienty, zvednou úroky 
Přes dva miliony Čechů řeší, co dál se stavebním spořením. Mají starou smlouvu, kterou mohou kdy-

koli vypovědět a od příštího roku by jim měl státní příspěvek klesnout na polovinu a ještě se jim mají 
začít zdaňovat úroky. Jak HN zjistily, na informačních linkách bank se klienty snaží uklidnit. "Stavební 
spoření neukončujte, změny neprošly legislativou. I s nimi by ale šlo o nejvýhodnější formu spoření," 
odpověděla například operátorka stavební spořitelny ČS. Jen uklidňování ale stačit nebude. Mnoha  
klientům se státním příspěvkem 4,5 tis. Kč ročně by po reformě zhodnocení příští rok spadlo z očekáva-
ných 4 % a více zhruba na 2,5 %. Aby tito klienti nepřevedli peníze na spořicí účty, stavební spořitelny 
zvednou úroky. "Chceme si udržet klienty i získat nové. Brzy všem nabídneme vyšší úrok," potvrdila 
Hana Vaněčková z Modré pyramidy. Aby to fungovalo, měly by spořitelny svůj úrok zvýšit ze 2 na 3 %.  

Česká pošta chce vlastní banku 
Česká pošta má nový podnikatelský plán, podle něhož bude například poskytovat služby související s 

elektronizací státní správy a založí vlastní banku. Informovaly o tom Lidové noviny. Generální ředitelka 
České pošty Marcela Hrdá už strategii s názvem Směr 2015 předložila dozorčí radě s upozorněním, že 
pokud se tyto plány neuskuteční, bude to znamenat výrazné riziko pro stabilizaci finan ční situace pošty. 

Největší výnosy poskytují banky, míní 43 % Čechů 
Celkem 43 % Čechů si myslí, že mezi finančními institucemi nabízejí 
nejvýhodnější zhodnocení peněz bankovní domy. Dalších 30 % označilo 
jako instituce s nejvyšším výnosem družstevní záložny. Naproti tomu 
komoditním fondům věří jen 5 % lidí. Vyplývá to z ankety mezi návšt ěv-
níky serveru bankovnipoplatky.com. Podle analytika serveru Aleše Roda 
však nabízejí banky mnohem nižší výnos než družstevní záložny. 
"Zatímco u bankovních ústavů až na tři výjimky nepřesáhne roční zhod-

nocení vkladů 2 %, v polovině případů dokonce ani 1 % ročně, u družstevních záložen není problém 
dostat za uložené prostředky vysoko přes 3 % ročního výnosu," uvedl Rod. "Výsledky přesně ukazují 
míru finanční gramotnosti, resp. šíři informací, které klienti mají, když označují za nejvýnosnější banky. 
Přesně to navíc koresponduje s informacemi o tom, kolik lidí má ještě dnes volné prostředky na běžném 
účtu v bance, kde úrok není téměř žádný," dodal Patrik Nacher, majitel serveru bankovnipoplatky.com. 

Bankám v pololetí vzrostl zisk na 31,4 mld. Kč 
Českým bankám a spořitelnám v 1. pololetí podle údajů ČNB vzrostl čistý zisk meziročně o 18 % na 

31,4 mld. Kč. Loni vykázal bankovní sektor nárůst zisku téměř o třetinu na 60,2 mld. Kč. Hospodářské 
výsledky byly podle ČNB v první polovině roku na velmi dobré úrovni i přes zhoršování kvality úvěro-
vého portfolia, kvůli kterému banky tvořily rezervy a započítávaly odpisy k nespláceným úvěrům. 
"Zdrojem růstu čistého zisku byl zejména nárůst zisku z finanční činnosti," uvedla ČNB. 

Bohatší si na životní pojištění spoří 500 Kč  
Češi se středními a vyššími příjmy si na životní pojištění přispívají kolem 500 Kč za měsíc. Vyplývá to 

z průzkumu pojišťovny ING. Ve srovnání s vyspělými státy to je několikanásobně méně. Podíl inkasova-
ného pojistného k HDP je v ČR u životního pojištění proti západoevropskými státům zhruba třetinový. 

Stavební spoření nástrojem zabezpečení na stáří 
Již dnes využívají lidé stavební spoření ve velké míře jako spoření na stáří. Potvrzují to klienti v ko-

munikaci s finančními poradci ČMSS a dokládá to i výzkum Zajištění na stáří, který realizovala agentura 
AVVM. Za nejvýhodnější nástroj zabezpečení na stáří pokládá stavební spoření 58 % jeho účastníků. 

Zajištění investice proti měnovému riziku online 
Klienti Fio banky se mohou při investování v zahraničí zajistit proti měnovému riziku prostřednictvím 

tzv. měnového úvěru, který mohou nově získat online ve své obchodní aplikaci e-Broker. 

Klienti ČSOB hledají široké využití účtu 
Klienti, kteří aktivně využívají svůj účet, si chtějí vybrat balíček podle svých představ. ČSOB Aktivní 

konto si zvolí dvě třetiny klientů, kteří si v bance zažádají o zřízení běžného účtu. „Nejoblíbenějším 
běžným účtem u našich klientů je ČSOB Aktivní konto. Hlavním důvodem jsou možnosti jeho využívání – 
ať už jsou to elektronické služby či výběry z bankomatů. V rámci konta navíc klientům umožňujeme vede-
ní mezinárodní embosované kreditní karty zdarma,“  řekla Jana Opršalová, manažerka segmentu Platební 
komfort ČSOB. „Klientovi, kterému přijde jedna příchozí platba, více než dvakrát měsíčně vybírá z 
bankomatů a platí rodinné platby a nákupy prostřednictvím elektronických plateb, se vyplatí právě 
ČSOB Aktivní konto, a to i pro případy, pokud ho využívá jako rodinný účet,“ dodává Jana Opršalová.  

Stát chce na školné půjčovat sám 
Experti NERV navrhnou vládě, aby půjčky studentům na splácení školného za studium na vysokých 

školách poskytovala pouze státem ovládaná ČMZRB. Podle Lidových novin se zapojením soukromých 

PANELOVÁ DISKUSE 
ČSE: DOMÁCNOSTI  
NA ÚVĚROVÉM TRHU  

Umí české domácnosti kvalifikovaně posoudit 
nabídku úvěrů? Má smysl spotřebitele finančně 

vzdělávat? Nebo je nutná 
přísnější regulace? Chceme 
zakázat „lichvu“ v podobě 
vysoké RPSN? Jak to vidí 
obě strany trhu? A jak regu-
látoři? Přijďte si poslechnout 
panelovou diskusi České 

společnosti ekonomické a uplatnit váš názor! 
PANELISTÉ: Michal SKOŘEPA, prezident 
ČSE, moderátor, Pavel VOŘÍŠEK, ředitel úseku 
kontrolingu úvěrového rizika, Česká spořitelna, 
Aleš JANKŮ, ředitel vnějších vztahů, Provident 
Financial, Zdeněk SIMAICHL, Partners for Life, 
David ŠMEJKAL, ředitel, Poradna při finanční 
tísni, Eva ZAMRAZILOVÁ, členka bankovní ra-
dy ČNB, Ondřej BENEŠ, Ústřední inspektorát, 
ČOI, Dušan HRADIL, vedoucí oddělení Analýzy 
finančního trhu, MF ČR 
KDY: 22. září 2010, 14:00–16:30    
KDE: Velká aula Institutu ekonomických studií 
FSV UK, Opletalova 26, Praha 1 
VSTUP VOLNÝ, více na http://www.cse.cz. 
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britská banka Barclays zatajila některé vládní 
dluhopisy, které držela pro vlastní obchodování 
či pro vládní a firemní klienty s tím, že číslo se 
"podstatně mění každý den". Jiné banky zase do 
výkazů nezahrnuly dluhy držené jejich jednotli-
vými divizemi, například francouzská Credit Ag-
ricole vládní dluhy vlastněné pojišťovací divizí.  
Čína nechce dávat úvěry 
neekologickým podnikům 
Čínská centrální banka založila databázi ekolo-
gických záznamů firem a bankám oznámila, že 
nemají schvalovat úvěry podnikům, které poruši-
ly pravidla o ochraně životního prostředí. Data-
báze má sloužit bankám jako důležité vodítko v 
jejich úvěrové politice. Databáze zatím nasbírala 
údaje asi o 30 000 podnicích, které porušily pra-
vidla o ochraně prostředí. K dispozici jsou také 
ekologická hodnocení 3000 stavebních projektů.  
Švýcarsko je nejvíce 
konkurenceschopné  
Nejkonkurenceschopnější ekonomiku na světě má 
letos opět Švýcarsko, uvedla zpráva Světového 
ekonomického fóra. Zvyšuje se vliv Číny, která v 
žebříčku postoupila o dvě místa na 27. příčku, 
zlepšení vykazují i další země v Asii. ČR si však 
pohoršila a z 31. místa spadla na 36. p říčku. 
Známky ochabování  
ekonomiky USA se šíří  
Americká ekonomika během léta ztrácela sílu a 
šířily se v ní známky útlumu. Zpomalování růstu 
se za posledních šest týdnů do konce srpna rozší-
řilo zejména na další oblasti východního pobřeží, 
uvedl Fed. Zatímco ve zprávě z konce července 
Fed konstatoval že oslabení růstu hlásí z celkem 
12 měnových distriktů jen Atlanta a Chicago, ny-
ní k nim přibyly další tři, New York, Filadelfie a 
Richmond. Dalších pět oblastí zaznamenalo po-
kračování mírného růstu. Zprávy z dvou Boston 
a Cleveland mluvily o zlepšení vývoje. 
Allianz prodá  
nemovitosti v Německu 
Německá pojišťovna Allianz plánuje v příštích 
18 měsících prodat stovku převážně kancelář-
ských nemovitostí v Německu. Doufá, že z pro-
deje se jí podaří získat 1 mld. EUR. Allianz na-
posledy uskutečnila tak rozsáhlý prodej nemovi-

USF: Výsledky za druhý kvartál 2010 
Členové Unie společností finančního zprostředkování a poradenství (USF ČR) 
sjednali ve 2. čtvrtletí svým klientům finanční produkty v celkovém objemu 7 
640 510 tis. Kč. Zprostředkované investice do cenných papírů (podílových 
listů) dosáhly 861 385 tis. Kč. V oblasti zajištění životních rizik byly klientům 
uzavřeny pojistné plány v celkové hodnotě 360 189 tis. Kč, což představuje v 
průměru 12 341 Kč ročního pojistného na jednu zprostředkovanou smlouvu. 

Počet smluv dosáhl téměř 30 tisíc. Financování bydlení zaznamenalo již v minulých měsících mírný 
vzestup a potlačení negativních trendů z přelomu let 2008/2009. V aktuálním čtvrtletí došlo k sjednání 
hypotečních úvěrů v objemu 3 201 080 tis. Kč při průměrné výši úvěrované částky 1 681 239 Kč. Počet 
spolupracovníků výrazně ovlivnilo přijetí nových členů USF. Součastný stav tak zahrnuje 10 488 osob, 
nadále však s velmi příznivým podílem pracovníků s licencí investičního zprostředkovatele (31,2 %). 

Část fondů ČSOB rostla za rok o desítky procent 
Podílovým fondům ČSOB se v posledním roce dařilo. Některé z nich dosáhly více než 10% výnosů a 

z velké části stáhly ztráty způsobené finanční krizí. Z 21 otevřených korunových fondů jich ke konci 
srpna v meziročním porovnání 15 rostlo o více než 3 %. Nejvíce se dařilo ČSOB Akciovému fondu 
BRIC, který svým majitelům zhodnotil peníze o 19,9 %.  

Lesy ČR a Budvar by mohly vstoupit na burzu 
Státní firma Lesy ČR i národní podnik Budějovický Budvar by se v budoucnu mohly přeměnit na 

akciové společnosti a vstoupit na burzu. V rozhovoru pro HN to řekl ministr zemědělství Ivan Fuksa. 
Stát by tak získal peníze za akcie, například u LČR by to byly až desítky miliard korun. Získal by také 
přístup k penězům na účtech těchto firem. Podle listu právníci už p řipravují podklady pro transformaci. 

  33/2010                                                                                                          http://bankovnictvi.ihned.cz                                                                                                              strana 4 

KAPITÁLOVÝ TRH 

Pojišťovny stále vyřizují škody ze srpna 
Pojišťovny vyřídily již téměř 31 % škod, které jejich klientům způsobily povodně na severu Čech 

počátkem srpna. Vyplatily za ně včetně záloh více než 313 mil. Kč. Vyplývá to ze statistik České asocia-
ce pojišťoven. Škod z krupobití a bouřek, které postihly ČR v polovině srpna, zlikvidovaly pojišťovny 
necelých 18 %. Vyplatily za ně přes 161 mil. Kč. 

Bezpapírová DIRECT Pojišťovna 
DIRECT Pojišťovna nabízí klientům rychlejší a snadnější možnost komu-
nikace. Zájemci si při uzavírání pojistné smlouvy mohou zvolit bezpapíro-
vou, tj. čistě elektronickou, formu komunikace s pojišťovnou. Ze statistik 
pojišťovny vyplývá, že z celkového počtu klientů, kteří si pojištění sjedna-
li prostřednictvím internetu, preferuje výhradně elektronickou komunikaci 
téměř 80 % zákazníků. Tímto řešením bez nutnosti využívání papíru šetří 
DIRECT Pojišťovna nejen čas klientů, ale i životní prostředí. 

ČAP: Informační a instruktážní brožurka 
Živelní katastrofy způsobují v posledních letech téměř každoročně velké majetkové škody. Podle aktu-

álních informací jen letos zaevidovaly pojišťovny celkem 101 tisíc pojistných událostí způsobených 
živelními pohromami v celkové hodnotě téměř 6 mld. Kč. Naši republiku zasáhla sněhová kalamita 
Daisy, opakovaně majetek občanů poškodily rozsáhlé povodně a nečekaně velké škody způsobilo i srp-

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

bank NERV nepočítá. Půjčka bude garantovaná státem, neplatiči by mohli být i trestně stíháni. ČMZRB 
by měla studentům nabízet tzv. Univerzální studentskou půjčku s uměle stanovenou nízkou úrokovou 
sazbou. Studenti ji začnou splácet, až budou vydělávat a jejich příjem převýší určitou částku. "Nemusí se 
zakládat žádná zvláštní instituce, což by bylo velmi složité,"  řekl šéf expertní skupiny Daniel Münich.  

Internetová Zuno Bank může začít, má i pobočku 
Internetová banka Zuno Bank ze skupiny Raiffeisen International je nejnověj-
ším přírůstkem českého bankovního trhu. Zuno Bank už získala notifikaci 
ČNB, která je potřebná pro uplatnění bankovní licence získané v jiném člen-
ském státu EU a je i jednou z podmínek pro založení pobočky v ČR. Samotná 
pobočka Zuno Bank vznikla 30. srpna. HN to zjistily z Obchodního rejstříku 
a ze seznamu bank na webu ČNB. Podle informací HN potvrdil se šéfem 

Zuno Bank v ČR se stal Darek Filip, který p řed tím pět let působil ve společnosti Cetelem či Sodexho.  

Banky otevírají pobočky pro majetnější Čechy 
Novým cílem bank budou klienti, kteří jsou schopni si uložit od 0,5 až 1 mil. Kč. výše. Za to jim ústa-

vy slibují lepší služby na zvláštních pobočkách. Spuštění sítě pro bohatší Čechy finišuje v České spoři-
telně. "Klienti s vkladem nad 1 mil. Kč. si produkty a služby budou sjednávat v samostatné pobočkové 
síti ČS Premier. Detaily představíme na podzim," řekla mluvčí ČS Vendula Voláková. Do pěti let chce 
mít spořitelna 20 takových poboček. Zatím tři získala nedávným převzetím od HSBC i s částí klientů. 
"Od jara otevíráme zvláštní pobočky. Na nich klient získá osobního bankéře a zvýhodněné produkty. 
Například běžně je kreditní karta za sazbu 23 %, prémiový klient ji má za 17 % ročně," potvrdil Tomáš 
Kofroň, mluvčí Raiffeisenbank. Ta mezi prémiové klienty řadí lidi s půlmilionem na účtu či v investicích 
do cenných papírů nebo s platem od 25 tis. Kč čistého měsíčně. Do honby za takovými zákazníky se 
chce zapojit i J&T Banka.  

SEPA – platební služby pro Evropany 
 

ČBA ve spolupráci 
s ČNB  pořádá 21. 9. 
2010 v Kongresovém 
centru ČNB seminář 

k problematice vytváření Jednotné oblasti pro platby 
v eurech (SEPA).  Cílem semináře bude poskytnout  
informace o současném vývoji ve sjednocování pla-

tebního styku v Evropě a vysvětlit dopad těchto aktivit 
na české subjekty.  

 

V programu vystoupí odborníci z ČNB, Ministerstva  
financí a experti České bankovní asociace, kteří se  
podílejí na přípravách Jednotné oblasti pro platby 

v eurech a mohou tak zprostředkovat nejaktuálnější 
informace o probíhajících iniciativách. Zahraniční  

zkušenosti budou prezentovat odborníci z Rakouska  
a Slovenska, seminář přinese také pohledy a názory 

různých skupin  uživatelů platebních služeb. 
 

 Přihlášky v ČBA, Vodičkova 30,110 00 Praha 1, e-mail: 
cba@czech-ba.cz, tel. 224 422 080, info o programu  

http://www.czech-ba.cz/konference-a-seminare/akce-cba/16363-3. 
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tostí na počátku roku 2008 a v poslední době by-
la spíše kupujícím realit.  
HCFB vydělala miliardy 
Ruská banka Home Credit & Finance Bank  
v 1. pololetí zvýšila čistý zisk na 5,1 mld. rublů 
(asi 3,2 mld. Kč). Čistý zisk podle banky pětiná-
sobně převyšuje stejný ukazatel z 1. pololetí loň-
ského roku – 5,121 mld. rublů proti 920 mil. rub-
lů – a téměř dosahuje zisku za celý loňský rok. 
Obama podpoří ekonomiku  
Americký prezident Barack Obama chce během 
příštích šesti let za 50 mld. USD podpořit ekono-
miku obnovou železnic, silnic a ranvejí letišť.  
EU žádá Maďarsko měnit   
platy v centrální bance 
EK žádá maďarskou vládu, aby změnila zákon, 
který výrazně snižuje platy činitelů maďarské 
centrální banky. Uvádí se to v dokumentu, který 
získala agentura Reuters. Podle EK zákon, který 
už kritizovala i ECB, narušuje nezávislost cent-
rální banky a porušuje unijní smlouvy. 
FT: Portugalsko a Irsko 
táhnou eurozónu ke dnu 

Eurozóna se nyní 
zvolna dostává do 
podobných problémů, 

kam ji nedávno 
zavlekla krize v silně 
zadluženém Řecku. 

Všímá si toho britský list Financial Times. 
Nedůvěra investorů se odrazila i na finančních 
trzích při prodeji dluhopisů nejohroženějších 
států. Například výnosy irských a portugalských 
dluhopisů stouply na nová maxima a propadá se i 
kurz eura. Portugalsko sice bez problémů prodalo 
další dluhopisy, muselo ale zaplatit vyšší úrok.  
Čína mezi 5 největšími 
světovými investory 
Čína se stala pátým největším světovým investo-
rem s celkovým objemem 56,5 mld. USD pří-
mých zahraničních investic. Podle očekávání 
analytiků by měly přímé zahraniční investice do 
Číny letos překročit hranici 100 mld. USD, za-
tímco loni tato suma představovala 90 mld. USD.  
Brazilci chystají  
rekordní vstup na burzu 
Konec září z hlediska finančních trhů zřejmě 
vstoupí do historie. Brazilská ropná společnost 
Petrobras, kde vlastní brazilská vláda 32 % akcií, 
nabídla k prodeji své cenné papíry v celkové 
hodnotě přes 75 mld. USD. Tím by se zapsala do 
historie jako největší primární úpis akcií na svě-
tě. Ten by měl proběhnout ve dvou krocích –  
24. září na newyorské a 28. září na brazilské bur-
ze. Na akcie si prý brousí zuby velcí dravci fi-
nančního světa včetně George Sorose nebo obří-
ho amerického investičního fondu BlackRock. 
Úvěr pro Nabucco? 
Do projektu plynovodu Nabucco, který má při-
vést do Evropy plyn ze Střední Asie, se zapojily 
EIB, EBRD a IFC ze skupiny Světové banky. Ty-
to instituce podepsaly s konsorciem Nabucco do-
hodu, podle níž začnou posuzovat možnost úvěru 
pro projekt v celkové výši až 4 mld. EUR. 
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nové víkendové krupobití. Při likvidaci škod se ukazuje, že mnoho lidí nemá majetek pojištěný vůbec 
anebo ho má pojištěný nedostatečně. ČAP proto vydává na svých webových stránkách další informační a 
instruktážní brožurku „S POJIŠTĚNÍM PROTI ŽIVLŮM“, která je určena všem, kteří vnímají hrozící 
rizika živelních katastrof a chtějí mít svůj majetek správně pojištěný.  

Nová životní pojištění Wüstenrot  
Životní pojišťovna Wüstenrot uvádí na trh tři inovované produkty životního pojištění WÜSTENROT 

ProSichr, WÜSTENROT Profesional a WÜSTENROT ProInvest. Tato pojištění jsou založena na staveb-
nicovém systému, což je pro klienta velmi p řehledné. Podle svých potřeb si k základnímu pojištění může 
zvolit ze široké nabídky připojištění a zajistit si tak komplexní ochranu v případě úrazu a nemoci, inva-
lidního důchodu či vážných onemocnění. Navíc lze tato připojištění v průběhu pojištění libovolně měnit. 

Mladí podceňují rizika a pojišťují se méně  
Podle výzkumu společnosti ING mezi respondenty otevřenými životnímu pojištění 
jsou mladí lidé pojištěni na život či proti úrazu jen ve dvou třetinách. Přitom právě 
této skupině hrozí častá sportovní zranění a následná pracovní neschopnost či do-
konce trvalé zdravotní následky. ING proto přichází s flexibilním rizikovým život-
ním pojištěním ProAktiv přizpůsobeným potřebám mladých. „ProAktiv je určený 
především těm, kteří jsou aktivní, na startu kariéry a zatím nemají žádné závazky, 
kteří ale časem plánují založit rodinu, s níž p řichází nutnost postarat se o své blízké. 
U ING si mohou své pojištění vždy přizpůsobit aktuálním potřebám – kromě změny 
připojištění či výše pojistné částky mohou do smlouvy zahrnout i další dospělou 
osobu a až deset dětí. ProAktiv tak vlastně roste spolu se svým klientem,“ řekl ředi-
tel životního pojištění ING ČR/SR Viktor Kouřil.  

Výdaje omezuje více než polovina domácností 
Z průzkumu DIRECT Pojišťovny vyplývá, že více než polovina Čechů (53 %) přistoupila v souvislosti 

s finanční krizí k omezení nákupů nového vybavení do domácnosti. Stejné procento oslovených uvedlo, 
že se snaží ušetřit na platbách za energie. Uskromňují se hlavně starší lidé, mladší naopak častěji dekla-
rovali, že se do jejich chování krize nijak nepromítá. „Řada lidí hledá v souvislosti se složit ější finanční 
situací způsoby, jak ušetřit na chodu domácnosti. Uspořit na energiích se snaží 65 % respondentů ve 
věkové kategorii 51–60 let. V případě mladších lidí ve věku 18–30 let pak podobně šetří čtyři z 10 oslo-
vených,“ doplňuje výsledky průzkumu tiskový mluvčí DIRECT Pojišťovny Tomáš Zavoral a dodává: 
„Necelá třetina dotazovaných přiznala, že kvůli krizi odložila nebo omezila rekonstrukci bydlení.“  

ČLFA pro přísnější podmínky poskytování úvěrů 
Česká leasingová a finanční asociace chce vymezení podmínek pro poskytování spot řebitelských úvě-

rů včetně zařazení této činnosti mezi vázané živnosti. Požaduje také stanovení kvalifikačních předpokla-
dů, evidenci poskytovatelů a prohloubení dohledu nad problémovými subjekty. Ty totiž svými nekalými 
praktikami negativně ovlivňují trh spotřebitelských úvěrů, uvedla místopředsedkyně výboru ČLFA pro 
financování spotřebitelů Petra Slunečková. Během recese podle ČLFA počet takových problémových 
společností vzrostl a zvýšilo se používání jejich služeb. Zároveň přispívají k růstu zadluženosti zejména 
nejchudších domácností a spotřebitelů v problémových regionech. Praxi problematických subjektů podle 
ní ani v celku nepostihuje zákon o spotřebitelském úvěru, který začne platit od ledna. 

AAA: Množí se podvodné prodeje aut v exekuci 
Kvůli rostoucímu množství lidí ve finančních potížích se zvýšil počet nabízených aut, na která se vzta-

huje exekuce. V poslední době vzrostlo množství nabídek vozů v exekuci podle AAA Auto na trojnáso-
bek. Podle ředitele výkupu AAA Auto Petra Vaněčka se lidé většinou snaží prodat vůz, který ještě není v 
centrální evidenci exekucí a není tak na první pohled zřejmé, že s automobilem už může disponovat 
jedině exekutor. "Podvodníci se takto pokouší narychlo zpeněžit svá auta všech cenových kategorií. 
Odhalili jsme nabízené vozy v exekuci, které měly hodnotu 30 tis. Kč i 0,5 mil. Kč," dodal Vaněček. 

UniCredit Leasing: Sezónní splátky pro zemědělce 
Čeští zemědělci až dosud čekali na úvěrový produkt, který by respektoval specifika jejich platebního 

cyklu – na základě sezonních příjmů i sezonní splátky úvěru. Nyní tuto možnost přináší i UniCredit 
Leasing, česká leasingová jednička. Nový produkt od UniCredit Leasing CreditAgro Sezonní splátky 
zohledňuje nepravidelnost příjmů zemědělců a umožňuje flexibilně splácet poskytnutý úvěr s ohledem 
na plánované tržby za sklizeň či průběh čerpání zemědělských dotací.  

LeasePlan zvýšil celosvětově zisk na 90 mil. EUR 
LeasePlan zvýšil celosvětově v 1. pololetí čistý zisk z 61 mil. EUR na 90 mil. EUR. Čistý zisk se 

zvýšil na 90 mil. EUR v 1. pololetí 2010, což je nárůst o téměř 50 % ve srovnáním s 61 mil. EUR za 
stejné období loňského roku. Počet vozidel ve správě se ustálil na úrovni 1,3 mil. kusů. V rámci korpora-
ce LeasePlan začala pro holandské rezidenty na internetu fungovat nová banka LeasePlan Bank.  
LeasePlan posílil svou tržní pozici jako největší poskytovatel služeb správy vozového parku na světě. 
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